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Hvis russerne rykker inn i Norge

17. oktober 1944.

Johan Nygaardsvold la innpå en ny bit skrå. Politikerkolleger og medarbeidere så ham stadig sjeldnere dampe på en sigar, noe som pleide å være det sikreste tegnet på at statsministeren var i godlune.

Han labbet i vei mot det store møterommet, som før regjeringen leide seg inn i Kingston House, hadde vært stue og spisestue i et privathjem. Overalt i dette moderne boligkomplekset i Princes Gate ut mot Hyde Park lød nå klapring fra skrivemaskiner. Også kjøkkenene, badene, ja til og med noen av doene var tatt i bruk til kontorer og arkiver for ansatte i det frie Norge. For det fantes to Norge. Det virkelige, okkupert, med tre millioner nordmenn overgitt i tyske og norske nazisters vold. Og så dette, virksomheten til en regjering tvunget i eksil i et fremmed land, som når store ord ble tatt i bruk, ble kalt det frie Norge. Krigens utgang var på det nærmeste allerede avgjort nå, armeene nærmet seg Tyskland fra flere himmelretninger, men det var nettopp krigens sluttspill, og Norge som en liten brikke, som bekymret den 65 år gamle statsministeren.

Nygaardsvold satte seg ved enden av møtebordet halvveis inne i karnappet med de sju høye vinduene. I vinterhalvåret trakk det alltid litt fra dem. Samtlige statsråder var til stede. Én sak overskygget alt annet på denne regjeringskonferansen. «Russerspørsmålet».

Ingen trengte kart for å orientere seg. Alle visste hvor Litsafronten var, midtveis mellom Murmansk og Kirkenes. Der, knappe 70 kilometer fra den norske grensen, hadde store sovjetiske og tyske styrker utkjempet en stillingskrig i over tre år. Nesten like lenge hadde Johan Nygaardsvold og hans regjering forsøkt å overtale Storbritannia og USA til å frigjøre Nord-Norge, når tiden var inne, for å hindre russerne i å gå inn i Norge. Men verken statsminister Winston Churchill eller president Franklin D. Roosevelt ville forplikte seg. Johan Nygaardsvold hadde derfor spilt ut det eneste kortet han hadde igjen. Han hadde prøvd å få Kreml med på at norske soldater kunne bli sendt til Murmansk-området for å rykke inn i Norge østfra, når krigssituasjonen tillot det.1 Tanken var at hvis norske styrker stod i grenseområdet, så var sjansen større for at Kreml ville respektere den norske suvereniteten og holde seg på sin side av grensen.

Men Nygaardsvolds motspiller Josef Stalin svarte ikke, til tross for purringer, og nå var «russerspørsmålet» blitt prekært.

Den røde armé hadde nylig knust de tyske stillingene på Litsafronten, sovjetiske styrker var antatt å skulle nå fram til den norske grensen hvilken dag som helst. Men ville Stalin stanse der, spurte mennene rundt bordet seg. Og hvordan skulle det gå med befolkningen i nord hvis russerne forfulgte tyskerne inn i Norge og tyske tropper sprengte og brente alt bak seg, slik de nå hadde gjort i Nord-Finland?

Det stod klart for Johan Nygaardsvold og alle andre rundt bordet at ødeleggelse og lidelse i samme omfang som i 1940 igjen kunne ramme Norge. Ingen hadde vært norsk statsminister lenger enn Nygaardsvold, over ni år. Ingen hadde heller vært mer maktesløs, som i 1940, da Norge ble feid over ende i stormaktenes krigsspill. Var det samme i ferd med å skje igjen? Illevarslende meldinger var for noen dager siden kommet fra Washington, der USA, Storbritannia, Kina og Sovjetunionen forhandlet om verden etter krigens slutt. Ifølge lekkasjer fra forhandlingene planla Stalin å innlemme Norge og Finland i en russisk sikkerhetssone.2

Denne samme oktoberdagen i 1944, mens Johan Nygaardsvold og hans statsråder drøftet hvordan de skulle hindre russiske styrker i å krysse grensen, mottok øverstkommanderende for Den røde armé i nord en ny ordre. Josef Stalin involverte seg direkte i beslutningen. «Nordmenn vil ikke føle seg krenket,» ble general Kirill Meretskov fortalt.3

Han hadde nå Kremls tillatelse til å la sine soldater rykke inn i Norge.
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Nordmenn i kamp i øst

21 måneder tidligere.

Krig framtvinger valg. Han kunne ha snekret denne etterjulsvinteren 1943, jobbet i skogen og på gårder i Sparbu og omkringliggende bygder, forbannet storbøndene, kikket på jenter, smakt på kameratenes hjemmebrent. Men i stedet døste Hermod Tuft på et muggent jordgulv i en leirhytte 3200 kilometer hjemmefra. Han hadde valgt dette livet selv. Her i utkanten av en liten landsby på Kalmyksteppen sørvest i Sovjetunionen rev skuddsalver attenåringen ut av søvnen. Det neste han hørte, var de russiske angripernes krigsrop: «Urræ! Urræ! Urræ!»1

Han stupte ut i nattemørket og spurtet mot mitraljøsestillingen, ropte til han som hadde vakten, at han overtok, og sank ned bak våpenet. Hermod Tuft grep om skjeftet på mitraljøsen, en MG-34 på stativ, som på topp hastighet kunne pøse ut 800–900 skudd i minuttet, og fyrte løs mot skikkelsene som myldret fram. Han så flere falle, hver femte kule inneholdt også magnesium, som lyste opp treffområdet og gjorde det lettere å meie ned flere. De fire andre på laget var på plass. Én dro nye patronbelter opp fra ammunisjonskassen og fôret våpenet. De andres viktigste oppgave var å sikre førsteskytter Hermod Tuft og stillingen. Larmen fra mitraljøser, håndgranater, maskinpistoler og geværer blandet seg med kampbrøl, jamring og rop på sanitet eller høyere makter. Taket på huset han nettopp hadde forlatt, var av strå. Russerne skjøt taket i brann, og i ildskjæret var de tydelige blinker. «Skift stilling!» brølte Tuft på tysk og meiet ned enda flere russere. En tysk bombekaster og en kanon begynte også å pøse granater midt inn i fiendeflokken, og da to panservogner tett fulgt av soldater med maskinpistoler spredte enda mer død og ødeleggelse, trakk russerne seg tilbake. Deres falne og hardt sårete lå igjen.

Tuft og hans soldatkamerater tellet opp egne døde og hardt skadde som måtte sendes til lasarettet i Rostov. Kompaniet hans på 150 mann var redusert med en tredjedel. Til tross for at russerne nå visste hvor de oppholdt seg, ga kompanisjefen ordre om at de skulle bli i denne lille landsbyen. Kalmukkenes jordhytter ga ly mot deres andre fiende, vinteren, som angrep uten opphør på den treløse, flate steppen. Temperaturen lå jevnt på 20–30 minus, ofte blåste det opp til storm, og alltid virvlet trekken snøen en halvmeter opp fra bakken og fikk frosten til å bite enda hardere, særlig når de lå på skytevakt. Enda en gang fikk Hermod Tuft en bitter bekreftelse på hvor mye bedre utstyrt fienden var med luer, varme klær og sko. Han og de andre i kompaniet hadde sommeruniformer og hjelmer. Da de ble beordret nordover for å forsterke de hardt pressede tyske frontlinjene her sørvest for Stalingrad, hadde vinterutstyret av en eller annen vanvittig grunn blitt igjen nede i Kaukasus.

Drep eller bli drept, overlev eller dø. Det var hva alt nå handlet om i Hermod Tufts liv. En eldre bror som også befant seg ute på steppen et sted, hadde forsøkt å få ham fra å verve seg som Hitlers soldat. «Fronten er et helvete på jord som du aldri vil komme levende fra,» hadde storebroren advart.2

Nå lå Hermod Tuft bak mitraljøsen sin på den lengste og dødeligste frontlinjen i menneskehetens historie. På nyåret 1943 strakte Østfronten seg 4000 kilometer fra Svartehavet og Kaukasus i sør gjennom Tsjetsjenia, Ingusjetia, Georgia, Russland, Ukraina, Hvite-Russland, Litauen, Latvia og Finland og videre helt opp til Litsadalen og Nordishavet, like øst for Kirkenes. «Dette er en utryddelseskrig,» hadde Hitler innprentet sine generaler før han angrep Sovjetunionen sommeren 1941, idet han beordret dem å ignorere alle personlige skrupler og folkerettslige regler.3 Fienden trengte ikke å bære uniform, hun kunne ha på seg en kjole, være et barn eller en olding. Under framrykkingen i Ukraina skal nordmenn ha vært med på å jage en stor gruppe sivile, antagelig jøder, inn i en kirke. «Like etter begynte soldater fra min enhet å helle bensin på kirken og et sted mellom 200 og 300 mennesker ble brent inne. Jeg stod vakt, og det var ingen som kom ut,» fortalte en av dem.4 Han var Hermod Tufts storebror.

Hermod Tuft og andre norske frivillige var ikke innrullert i de ordinære tyske styrkene, Wehrmacht, men i ulike SS-avdelinger, med løfte om en fin belønning etter to års krigstjeneste: En god stilling i politiet eller statsforvaltningen hjemme fristet mange, men for Tuft, som kom fra pariaklassen i bygdenorge, veide det tungt i potten at han var blitt forespeilet å kunne overta en gård, fortrinnsvis i de okkuperte østområdene. Men først måtte Stalingrad erobres, den ene av de to byene med sovjetlederes navn, som Hitler hadde erklært skulle slettes fra jordens overflate.

Den andre byen var Leningrad.

22 år gamle Bjarne Dramstad fra Trøgstad deltok i beleiringen av Leningrad. Metoden var middelaldersk. Forsvarerne og innbyggerne i millionbyen skulle sultes til å kapitulere. Dramstad hadde nettopp fullført landbruksskolen da han sommeren 1941 underskrev papirene. Han ble fortalt at han ikke skulle kjempe tyskernes krig inne i Russland, men hjelpe finnene å ta tilbake land som bolsjevikene hadde ranet til seg under Vinterkrigen. Den norske legion skulle være en helnorsk avdeling under norsk kommando, lovet Nasjonal Samlings fører, Vidkun Quisling, og den tyske rikskommissæren Josef Terboven. På en rekruttskole i Tyskland lærte Bjarne Dramstad stridsteknikk og våpenbruk, og også at germanere som ham var skjebnebestemt til å dominere Europa. Krigen var av hellig natur, forklarte SS-instruktørene. Den ariske rasens hersker- og kampinstinkter måtte herdes for å hindre framtidig blodsblanding med jøder, slavere, sigøynere, funksjonshemmede og andre Untermenschen. Han hadde avlagt troskapseden, hadde sverget ved Gud «at jeg i kamp mot bolsjevismen vil vise den tyske forsvarsmakts øverste krigsherre, Adolf Hitler, ubetinget troskap».5

I februar 1942 ble Dramstad og de andre norske legionærene satt inn i krigen. Ikke i Finland, men på Leningrad-fronten i Sovjetunionen.

Skyttergravene skar seg gjennom slettelandskapet som åpne blodårer. Dramstad så rotter i skyttergravene spise seg svære som kattunger. Kuler fra snikskyttere, håndgranater og mitraljøseild tappet Hitlers norske soldater for blod og liv. Miner eksploderte i ett sett, og stadig vekk havnet de i brutale nærkamper eller ble utsatt for massivt artilleribombardement eller angrep fra fly. Når bombekasterne og kanonene spilte opp for fullt, stod Dramstad «til knes i søle og ba til Gud». Det hendte han var for redd til å be selv, da sendte han en tankebønn hjem til Trøgstad: «Mamma, be for meg!» Han opplevde å være i «helvetes forgård. Selv var jeg i dødens tjeneste,» erkjente han.6 De fikk ordre om ikke lenger å ta fanger, men skyte dem. «Dette letter arbeidet betraktelig,» konstaterte en norsk legionær.7

I halvannet år hadde norske aviser publisert artikler om harde kamper på Østfronten. Donetsk, Groznyj, Malgobek, Krasnoje-Znamja, Taganrog, Nikolskoje – for stadig flere nordmenn ble disse fremmede navnene knyttet til en sorg de aldri skulle bli ferdige med. De ble til steder der ektemannen, kjæresten, sønnen, broren, faren, nevøen, onkelen, fetteren og svogeren hadde falt. På nyåret 1943 stod det bortimot to hundre og femti norske navn på tapslistene. 8 De yngste var seksten år, de eldste i 40-årene. Quisling-styret og ulike tyske instanser hedret dem som helter i forsvaret av den europeiske sivilisasjonen. Noen familier fikk opplyst hvor levningene var gravlagt, og kunne holde liv i et håp om å få legge blomster på en grav når krigen en gang tok slutt. Andre fikk den opprivende beskjeden: «Meldt savnet i strid.» Men var deres kjære død? Lå han kanskje på et russisk lasarett, eller befant han seg i en russisk fangeleir? Hadde han desertert og prøvd å ta seg inn i det nøytrale Sverige?

I slutten av januar 1943 fikk Bjarne Dramstad granatsjokk. «Hjernen var som av gelé.»9 Dermed vant han vinnerloddet og ble sendt vestover. Det samme skjedde med Hermod Tuft ved Stalingrad-fronten. Han ble skutt i ankelen og så misunnelsen lyse i øynene på kameratene. En norsk SS-soldat som måtte bli værende, skrev hjem til broren: «Jeg har nå fått innblikk i hva som holder oss her. Det er ikke tyskerne, men Quisling og de andre landsmennene våre innad i partiet. Vi kan sammenligne oss med påskelam, slik at andre kan komme til himmels.»10
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Mannen på Slottet

Ved det siste valget før krigen stemte 1422 nordmenn på Vidkun Quislings parti Nasjonal Samling. 1. februar 1943 tronet Quisling bak et gedigent skrivebord i Slottets store hjørneværelse mot sørøst, den flyktede kong Haakons dagligstue, som Quisling hadde gjort om til sitt kontor. Herfra hadde Nasjonal Samlings fører og ministerpresidenten for den nasjonale regjeringen siden 1. februar 1942 regjert folk og land.

På papiret var han mektig som en eneveldig konge. Han hadde overtatt både det avsatte Stortingets og den flyktede regjeringens og kongens funksjoner. Men hvert et blikk han sendte ut av vinduene mot Karl Johans gate, minnet Vidkun Quisling om hvilken svak posisjon han befant seg i. Hakekorset vaiet friskt over stortingsbygningen, der Norges reelle hersker, Josef Terboven, med fullmakter direkte fra Hitler, hadde sitt kommissariat.

Langs hele stortingsbygningens fasade ut mot Eidsvolls plass løp et digert banner: «DEUTSCHLAND SIEGT AN ALLEN FRONTEN». Men banneret som forkynte at Tyskland seiret på alle fronter, hadde ikke lenger samme deprimerende virkning på forbipasserende som tidligere. Og på kontoret sitt på Slottet hadde Quisling fått satt opp et stort verdenskart. Her flyttet den tidligere majoren med stor nøyaktighet hver dag sine flagg og symboler, etter hvert som rapporter løp inn fra frontene.11 Japanerne tapte slag i Stillehavet. Briter, amerikanere og frie, franske styrker presset tyske og italienske avdelinger i Nord-Afrika. På Østfronten hadde den tyske krigsmaskinen stanset helt opp. Russerne hadde klart å opprette en landkorridor til Leningrad på tross av at byen var beleiret av tyske og finske styrker. Hitlers plan om å erobre oljefeltene i Kaukasus lå i grus, og ved Stalingrad knuste Den røde armé restene av en hærstyrke på 330 000 mann. En marskalk, 22 generaler og 91 000 øvrige offiserer og soldater kapitulerte. I talen som Quisling forberedte seg til å holde kvelden 1. februar, advarte han da også gang på gang om hva som ville skje, hvis Tyskland skulle tape krigen.

Over hele landet markerte nemlig NS-regimet 1. februar som den nye nasjonaldagen, ettårsdagen for Terbovens innsettelse av Quisling som ministerpresident. Det var lokale hirdmønstringer og folkemøter, og alle offentlige kontorer stengte klokken 13 denne mandagen. Hovedarrangementet fant sted i en av hovedstadens storstuer, Klingenberg kino, med Quisling som hovedtaler. Salen var festpyntet med flagg, faner, blomster og granbar, og Hirdens korps drev opp stemningen.

Men regjeringssjefen og partiets fører unngikk å snakke om hvilken strålende framtid som ventet det norske folk under den nasjonalsosialistiske himmel. I stedet manet Quisling fram hvilke redsler nordmenn stod foran hvis tyske styrker ble presset tilbake på Østfronten.12 Seirer «bolsjevikene, vil deres første og presserende mål være å sette seg i besittelse av Skandinavia og dets vestkyst,» profeterte han. Første etappe «er sovjetrepublikken Nord-Norge, som England og Amerika nå har stilt Moskva i utsikt, ja, har lovet Stalin, og dermed oppfylles en gammel avtale mellom Moskva og det nåværende norske emigrantparti i London,» framholdt Quisling. Brøt de tyske forsvarslinjer sammen, ville resultatet bli et «Amerika behersket av jødene, Afrika av jøder og amerikansk negerintelligens, Europa bolsjevisert og den europeiske kultur tilintetgjort». Quisling appellerte til alle norske menn og kvinner om å bruke sin fornuft, gjennomskue Nygaardsvold-regjeringens falskspill og gi seg med i Europas overlevelseskamp.

Æresgjester på Nasjonal Samlings og regjeringens festmøte var frontkjempere hjemme på syke- og velferdsperm. I to år hadde Quisling lokket og truet norske menn til å delta i krigen på Tysklands side. Han hadde lovet tyske ledere å mønstre opp mot 30 000 frivillige krigere.13 Men det var en avgrunn mellom løfte og realiteter. I februar 1943 tjenestegjorde i alt 1378 nordmenn i ulike Waffen-SS-avdelinger.14

Quisling satte derfor etterjulsvinteren og våren 1943 i gang svære kampanjer for å rekruttere nye frontkjempere. I et hundretalls møter over hele landet og gjennom kinoreklamer, plakater, annonser og radio- og avisreportasjer ble menn forsøkt vervet. Nordmenn hadde vist seg som førsteklasses soldater ved fronten, skrøt Quisling. Derfor stod norske krigere i en særstilling og ville ledes av norske offiserer, lovet han – enda en gang.15

Han var klar over at noen få tusen frivillige ikke ville ha noen som helst militær betydning på Østfronten, der flere millioner soldater kjempet. Hans motiv for å sende nordmenn inn i krigen handlet da heller ikke om utenrikspolitikk, men innenrikspolitikk. Quisling ville først og fremst hjelpe seg selv. Standhaftig forfulgte han sitt hovedmål på fjerde året – at Hitler skulle hjemkalle rikskommissær Terboven og overlate den reelle makten i Norge til ham. Frontkjemperne var essene i Quislings spill. Tysktrente, krigserfarne nordmenn kunne danne kjernen i en ny, norsk hær, som sammen med en redusert Wehrmacht-styrke skulle holde britene unna Norge. Hver eneste soldat han rekrutterte, ville styrke ham i forhandlingene med Berlin, trodde han.

Det var ikke småtterier Quisling forespeilet tyskerne at han kunne få til som leder for et «selvstendig» Norge. Da ville de «nordmenn som nå hjelper England med spionasje, sabotasje og andre tjenester (…) innstille sin kamp».16
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Dommedagsvåpenet

I de innerste maktmiljøene i Storbritannia ble det snakket om Norge. Temaet var topphemmelig og tilsvarende alvorlig. Britene bekymret seg for en helt spesiell fabrikk, på Vemork i Telemark. Den måtte ødelegges, nærmest uansett hvor mange liv det ville koste. Forrige forsøk hadde vært en katastrofe. Nå var en ny aksjon i gang. 23. februar 1943 møttes ti menn på Hardangervidda drøye femti kilometer vest for Rjukan.

Alle hadde rømt fra Norge flere år tidligere og var i britisk krigstjeneste, i Special Operations Executive, SOE, som skulle drive undergrunnskrig i tyskokkuperte områder. Nordmennene var organisert i Norwegian Independent Company No. 1, ofte omtalt som Kompani Linge etter kaptein Martin Linge, som to år tidligere hadde falt under et raid i Norge.

Fire av mennene som møttes på Hardangervidda, hadde deltatt i forrige aksjon. Nå hadde de overlevd fire vintermåneder på Europas største høyfjellsplatå og så også slik ut. Kledd i filler, overgrodde av hår og skjegg, uhyggelig magre og med «en gusten, gul, stygg farge i huden …».17 De lignet mest på forkomne troll, syntes de seks andre, som kom rett fra England etter å ha hoppet ut fra et fly. Morsomhetene satt løst – en stund.

Noen av dem visste mer om oppdraget enn de andre. Sjefen for den skandinaviske avdelingen i SOE hadde forklart dem hvorfor tyskerne måtte hindres i å få tak i mer tungtvann fra fabrikken på Vemork. «De bruker tungtvannet til noen eksperimenter som, hvis de lykkes, kan føre til at de kan utslette hele London,» betrodde obersten dem.18

Atomvåpen-kappløpet var i gang.19

I slutten av 1930-årene hadde fysikere oppdaget at ved å spalte uranatomer kunne enorme mengder energi skapes. Tungtvann hadde høyere tetthet enn vanlig vann og ble brukt for å kontrollere prosessen i en kjernereaktor, som trengtes for å bygge en atombombe. Dermed kom tungtvannsfabrikken på Vemork i europeiske stormakters søkelys, og særlig etter krigsutbruddet. Vemork-anlegget var Europas største produsent av tungtvann. Etter at Hitler tok kontroll over Norge, kom ordren fra Berlin om å trappe kraftig opp produksjonen på Vemork. Last etter last med tungtvann, som kunne brukes i utviklingen av det nye supervåpenet, ble sendt til Tyskland. En spion avslørte at en tysk nobelprisvinner og kjernefysiker og andre toppvitenskapsmenn møtte Hitlers rustningsminister Albert Speer og høye offiserer.

SOE-ledelsen svarte med å legge en dristig plan, operasjon Freshman. For første gang skulle en stor gruppe sabotører fraktes inn i et tyskokkupert land med glidefly for å sprenge tungtvannsfabrikken. Fire Kompani Linge-soldater ble flydd inn i forveien, for å være deres lokale hjelpere. Gruppen fikk kodenavnet Grouse, rype. På grunn av feilnavigering ble de sluppet nærmere åtti kilometer fra hytta som var pekt ut som hovedkvarter. Utstyr, ammunisjon, våpen, sambandsutstyr og proviant veide et kvart tonn. Det ble et blodslit å bære alt med seg. Først etter femten strabasiøse døgn var de framme ved Sandvatn, området som var valgt som landingsplass for glideflyene.

19. november 1942 blåste det kraftig, og skydekket lå lavt, men fra England tikket en melding inn om at Freshman-mannskapene var underveis. Rype-gjengen plasserte lommelykter med rødt lys i snøen på det islagte vannet for å markere landingsbanen, mens telegrafisten Knut Haugland satte på seg øretelefonene. Via spesialutstyr skulle han kommunisere med mannskapet på slepeflyene, slik at gliderne landet på riktig sted. Været ble verre. Ved 22-tiden ble det liv i apparatet til Haugland, og de hørte også motordur, men det virket som om flyet gikk høyt. Aksjonen var blitt avbrutt, trodde de.

Men snart innløp meldinger fra England om at ett av de to slepeflyene og begge glideflyene hadde havarert og var blitt funnet , alle i Rogaland. Noen av de 41 ingeniørsoldatene og flymannskapene var døde, andre hadde overlevd og var fanger. Rype-gjengen var nå åpenbart i stor fare. Kart og annet materiale i flyvrakene og grove forhør kunne sette tyskerne på sporet av både landingssted og aksjonsmål. Lederen for Rype-gjengen, fenrik Jens-Anton Poulsson, ga ordre om å trekke nærmere 30 kilometer lenger innover vidda, til en jaktbu i Grasdalen.

De frøs, sultet og fryktet hele tiden å bli overrumplet av en skipatrulje eller sett fra luften. En melding fra operasjonsledelsen i London ga dem ny energi. Oppdraget skulle fullføres, og Rype-gruppen ville få hjelp av seks norske Kompani Linge-soldater til. Det topp-prioriterte oppdraget for å hindre Hitler i å utvikle «dommedagsvåpenet» skulle løses utelukkende av nordmenn.

Men innflygingen av den nye gruppen, med kodenavn Gunnerside, ble utsatt en rekke ganger, og ukene i fjellødet ble til måneder. I England hadde de lært å drepe med hendene, kniv og diverse skytevåpen og hadde fått spion- og sabotasjeopplæring. Men det som nå alt handlet om, å overleve i vinterfjellet, kunne ingen briter lære dem. Tre i Rype-gjengen var vokst opp på Rjukan og var vant til å bruke Hardangervidda til alle årstider. De klarte å snike seg inn på noen rein og åt absolutt alt, også vominnholdet, som de blandet med hjerne, blod og fett og kalte «gørr». Samtlige hadde rennemage og ble enda magrere og gustne. Flere ganger reddet ren flaks dem fra å bli oppdaget. For hver gang lokale innbyggere hjalp dem å lade opp batterier til radiosenderen, med etterretning, litt mat, klær og annet, økte faren for kommende hevnaksjoner mot sivilbefolkningen.

Etter fire måneder inne i fjellet på over tusen meters høyde i den verste uværsvinteren i manns minne, kom den sterkt etterlengtede radiomeldingen fra London: Den nye aksjonsgruppen, Gunnerside, på seks andre nordmenn var underveis.

23. februar 1943 møttes de ti sabotørene. Samtlige satte snart kurs mot Langesjå nærmere Vemork, der svogeren til Poulsson hadde en hytte. Jernvarehandleren hadde sikret dører og vinduer grundig med solide slåer og låser. Men innretningene måtte gi tapt for tidligere rørlegger Arne Kjelstrups avbitertang. I den godt utstyrte hytta var også en flaske whisky. Det var full enighet om å spare goddråpene til de eventuelt returnerte etter fullført oppdrag.

Alle var iført britiske uniformer, men hadde ingen illusjoner om å overleve i krigsfangenskap. Informasjon hadde begynt å sive ut om at tyskerne hadde drept samtlige overlevende i de tre flyene som i november hadde styrtet ulike steder i Rogaland. Sist høst hadde Hitler befalt at sabotører ikke lenger skulle behandles som soldater, men som spioner. Fanger skulle uten unntak skytes.20 Før avmarsj ved 20-tiden lørdag 28. februar gjorde Rønneberg følgende klart: «Om noen er i ferd med å bli fanget, skal han ta sitt eget liv.»21 Han vurderte sjansen til å komme fra det med livet til maks 50 prosent.

Halvveis nede i den bratte lia så de målet. Oppdraget var å innta det som fortonet seg som en festning. Å gå inn sørfra ville være selvmord. For ned mot Vemork kraftstasjon og fabrikken løp digre rørgater, og området var minelagt og ble patruljert. Den sju etasjer store bygningen, som også rommet tungtvannsproduksjonen, var plassert foran kraftstasjonen ut mot en bratt klippeskrent som endte i et juv. Over juvet var en bro som døgnet rundt var kontrollert av tyske vakter. Sabotørene gransket juvet. «Der trær kan vokse, kan menn klatre,» resonnerte flere av dem.22

Fjellreven blant dem, Claus Helberg, smøg seg ut på rekognosering. Det var blitt mildvær og fønvind. Isen på elva Måna i bunnen av juvet var i ferd med å gå opp, men den bar fremdeles. Det var mulig å klatre opp fjellveggen, mente Helberg. Etter at alle hadde sagt sin mening, ble beslutningen fattet om å forsere juvet i stedet for å skyte seg adkomst over broen. Etter store anstrengelser nådde samtlige opp til det foreløpige målet, en jernbane fra anleggstiden. Traseen var delvis sprengt inn i fjellsiden helt ut mot stupet. Helberg hadde informasjon om mulige miner i området. Med høy puls satte de forsiktig ned beina utenfor den ytterste jernbaneskinnen. Sabotørene beveget seg spredt framover, slik at kun to mann ville bli sprengt i luften hvis noen utløste en mine. Rønneberg ga holdt-signal ved et skredoverbygg. Han ville vente til vaktene etter skiftet ved midnatt hadde falt til ro. Nervepåkjenningen tok på. Flere tømte magen.

Arne Kjelstrup smøg seg fram til en låst grind med avbitertangen klar. Jernlenken med låsen var spinkle saker, og oppdagelsen styrket håpet deres om at tyskerne ikke ventet angrep via juvet.23 Fem av sabotørene hadde maskinpistol, alle hadde pistoler og kniver, noen også håndgranater. Helberg og Kjelstrup inntok sine dekningsstillinger inne på området. Poulsson og Knut Haukelid gjemte seg bak et par tønner mindre enn tjue meter fra vaktbrakken, med våpnene klare. Haukelid hadde håndgranater for å uskadeliggjøre vaktene, hvis det ble nødvendig. De fem andre rykket fram mot tungtvannsfabrikken. Østerdølen Hans Storhaug fant en god skytestilling utenfor bygget. De fire som skulle inn, var Rønneberg, rogalendingen Kasper Idland, bergenseren Fredrik Kayser og ålesunderen Birger Strømsheim. Tiende mann i gruppen, Knut Haugland, var igjen på en hytte, som telegrafist hadde han en annen jobb å utføre enn sabotørene.

Planen var å benytte en kjellerdør, som en ansatt hadde fått i oppgave å sørge for at stod åpen, men den var stengt. Før avreisen fra England hadde de fått vite at det fantes en kabelsjakt de kunne prøve å benytte seg av. De begynte å lete etter sjakten i mørket og Rønneberg og Kayser fant åpningen, etter å ha klatret noen trinn på en stige langs veggen. Den endte i en adkomst til pumperommet. Det var plassert ved siden av elektrolyserommet med beholderne, og der stod en mann med ryggen til dem.24

Kayser rettet pistolen mot ham, han var ubevæpnet og vaktmann. Kayser snakker til ham på norsk og forklarte at de var kommet fra England. Mens Kayser passet på ham, begynte Rønneberg å feste sprengstoff på de atten beholderne som tungtvannet dryppet ned i. Brått singlet det i knust glass, og Kayser rettet våpenet sitt mot vinduet, men nølte med å fyre av. Birger Strømsheims ansikt kom til syne. Stor var overraskelsen da han oppdaget Rønneberg og Kayser. Han og Idland hadde lurt på hvor de to kampfellene var blitt av etter at de så brått mistet hverandre av syne utenfor.

Rønneberg bestemte seg for å tenne på de lange luntene med brenntid to minutter, men for sikkerhets skyld også to 30-sekunderslunter i tilfelle vaktene var alarmert og var på vei inn i fabrikken. Akkurat idet Rønneberg skulle dra fyrstikken, utbrøt vakten at han måtte ha med seg brillene sine. Slikt var vanskelig å få kjøpt i Norge nå. De lå et eller annet sted, men han husket ikke hvor. Sabotørene satte i gang å lete, fant brilleetuiet og ga det til mannen. Det var tomt, beklaget han. Etter enda mer hektisk leting ble brillene til slutt funnet inne i en protokoll som lå rett foran ham. Deretter fikk han beskjed om å springe opp trappen til førsteetasje og søke tilflukt. Samme advarsel ble ropt til en annen person på vei ned. Rønneberg og de andre sabotørene rakk å løpe snaue 20 meter vekk fra bygningen før de hørte eksplosjonen bak seg.

Bak tønnene like foran vaktbrakken hadde Jens-Anton Poulsson og Knut Haukelid utålmodig ventet på det de forestilte seg ville bli en giganteksplosjon. Til slutt smalt det, atskillig mer dempet enn forventet, men flammer slo i hvert fall ut av vinduene i kjelleretasjen. En tysk vakt kom rolig ut av brakken, ruslet bort til døren på fabrikkbygningen og kjente på den. Da den viste seg å være låst, gikk han tilbake til vaktbrakken. Men straks etter kom samme soldat ut igjen, nå med en lommelykt. Poulsson strammet fingeren på avtrekkeren mens Haukelid var klar til å røske ut utløsningspinnen og hive den første granaten. Like før lyskjeglen nådde inntrengerne, hadde tyskeren tydeligvis undersøkt nok. Han snudde og gikk inn igjen.

Alle sprang tilbake langs jernbanelinjen et par kilometer, så rutsjet de ned i juvet. Alarmen på fabrikken begynte å ule, men merkelig nok ble ikke flomlyset slått på. Fluktruten videre var dristig. Først nesten helt ned til Rjukan på en gammel anleggsvei parallelt med hovedveien. Deretter opp en vei som slynget seg i store svinger under en kabelbane, som Hydro hadde bygd for at innbyggerne i vinterhalvåret skulle kunne komme seg opp på fjellet og slikke sol. Trekket gikk opp til Gvepseborg, 886 meter over havet. På toppen lå en luftvernstilling, og hvert øyeblikk fryktet de å høre kabelbanen bli satt i gang. Skjønte tyskerne at sabotørene hadde flyktet i denne retningen, ville det bli vanskelig å unnslippe med soldater både bak og foran seg. Vinden økte kraftig, rett imot og det var bratt og tungt å slite seg oppover. De gomlet kjeks og rosiner og nådde toppen utpå morgensiden. Kursen ble satt i retning hytta til Poulssons svoger. Der fant de fram whiskyen som de hadde spart, og helte innpå noen skikkelige seiersdrammer.

Det blåste ytterligere opp, og i visshet om at ingen ville finne dem i slikt vær, la tungtvannssabotørene seg til å sove.

En rasende Josef Terboven hasteankom Vemork søndag formiddag. Han beordret øyeblikkelig ti framtredende innbyggere i Tinn kommune arrestert. Øverstkommanderende for den tyske militærmakten i Norge, general Nikolaus von Falkenhorst, reddet muligens livene til disse gislene. Han dukket også opp søndag og fastslo at dette var en typisk militær aksjon, sannsynligvis utført av briter. Falkenhorst inspiserte sikringstiltakene og ble fly forbannet. Vaktsjefen, som var ganske fersk i jobben, ante ikke hvor bryteren for å slå på flomlyset befant seg, og han hadde heller ikke søkt med hunder etter sabotørene. Vaktmannskapet ble arrestert.

Hovedteorien var at sabotørene forsøkte å stikke seg vekk i sivile klær. Hele dalen ble stengt av.

I Oslo hadde Gestapo én mann i sin besittelse som kunne sette dem på sporet av sabotørene. Olav Skogen var områdesjef for Milorg, den militære delen av motstandsbevegelsen, da han ble arrestert i romjulen 1942. 25 år gamle Skogen var utdannet offiser og økonom og arbeidet på Hydros salpeterfabrikk. Gjennom sitt nettverk hadde han forsynt britene med både produksjonstall og litt tungtvann for å måle kvaliteten på stoffet. Han hadde møtt flere i Rype-gjengen, som han kjente fra barndommen, og han visste om noen av gjemmestedene deres inne på Hardangervidda. Gestapo-menn hadde torturert ham hardt. Sprakk han, ville ikke bare sabotørene være ille ute, men alle hjelperne og hele Milorg-apparatet i området. Terboven var troendes til å iverksette en ny hevnaksjon mot sivilbefolkningen, slik rikskommissæren hadde gjort før flere steder. Olav Skogen hadde tatt sitt livs beslutning i en mørkecelle i kjelleren på det tyske sikkerhetspolitiets hovedkvarter, Victoria terrasse, i Oslo. «Ikke ett menneske utenom meg selv skulle Gestapo få tak i. Det skulle være målet for min ensomme krig i torturkamre og eneceller, og jeg skulle vinne den!»25

Mandag 1. mars ble han hentet på Møllergata 19 og ført inn i en bil.26 Og igjen endte ferden på et stort kontor i fjerde etasje på Victoria terrasse, der han tidligere var blitt mishandlet. Denne gangen var de fire til å slå og skru til klemmer på leggene og armene. Skogen besvimte flere ganger. Etter å ha våknet opp igjen simulerte han fremdeles bevisstløs. Under tidligere forhør hadde han klart å skjule at han kunne tysk. Halvt ihjelslått hørte han gestapistene snakke lavt med hverandre om hvordan sabotører hadde lurt seg inn på Vemork og sprengt tungtvannsanlegget. De mistenkte ham for å ha spilt en eller annen rolle før aksjonen.

Olav Skogen holdt fast ved sine innøvde løgner. De slepte ham mot en taburett, men han sank ned fra den. Etter å ha skvettet mer vann på ham, dro de hodet hans opp på taburetten, som nå skulle tjene som huggestabbe. En av dem hentet en diger øks og løftet den truende over hodet hans. En annen tok av seg armbåndsuret og lot det dingle foran ansiktet hans. Fangen hadde nøyaktig 30 sekunder på seg til å tilstå. Hvis ikke ville han bli halshugget. Skogen myste opp mot øksen og oppdaget at eggen var rusten og sløv. Tyskerne bløffet kom han fram til, før han fløt vekk på ny. Han våknet mens de prøvde å få på ham skoene, men føttene var for opphovnede og ødelagte av klemmene. Halvt i ørske registrerte han at de slepte ham ned trappene og ut til bilen. Han kom til seg selv i cellen i Møllergata 19. Han var blitt uhyggelig tørst, men var ikke i stand til å kreke seg bort til vannmuggen.

På Hardangervidda gjorde sabotørene seg klare til oppbrudd. Claus Helbergs oppgave var å fjerne alle spor etter dem i flere hytter og depoter, for å minske risikoen for represalier mot lokalbefolkningen. Joachim Rønneberg, Kasper Idland, Fredrik Kayser, Hans Storhaug og Birger Strømsheim la ut på en nærmere 500 kilometer lang tur på ski og til fots nordøstover mot svenskegrensen.

Jens-Anton Poulsson ville til Oslo, og det klarte han, etter å ha hatt et nervepirrende besøk av en lensmann og hans betjent på rommet sitt på et pensjonat i Nore øst for Rjukan. De fant ikke noe mistenkelig i papirene hans, og enten så de ikke, eller valgte å overse innholdet i den åpne ryggsekken hans. Der var både tobakk, mat, te og kart – alt produsert i England – og ammunisjon.

Knut Haukelid og Arne Kjelstrup skulle bygge opp motstandsgrupper i Øvre Telemark. De dro vestover i retning Vinje og slet vel så mye med å skaffe mat som med å skjule seg. En kveld sulten rev i tarmene, utbrøt Kjelstrup: «Når denne krigen er over, skal jeg bruke alle pengene mine på mat. Jeg skal ikke bruke noen penger på jenter.»27 Knut Haugland slo seg i lag med sin gamle klassekamerat fra middelskolen, Einar Skinnarland, i nærheten av Møsvatn. Den 24 år gamle ingeniøren fra Rjukan var blitt etterlyst før jul 1942 og hadde bestemt seg for å leve i skjul på Hardangervidda resten av krigen. Skinnarland var å regne som et eksternt medlem av sabotørgjengen. Han hadde hjulpet dem med etterretning, forsyninger og dekningssteder og betjente også sin egen radiosender.

På Møllergata 19 i Oslo var Olav Skogen så skadet av torturen at en lege i SS-uniform undersøkte ham. Skogen fattet derfor håp om å komme på sykehus og i hvert fall få smertestillende tabletter. Men SS-legen foretok seg ingenting, ristet bare lett bedrøvet på hodet og gikk. En kveld stod plutselig flere av gestapistene fra Victoria terrasse igjen i cellen. Det dunstet alkohol av dem. Lederen kikket ned i bøtten, som var halvfull med rødt blodvann. «Neste gang skal du ha tredjegrads forhør,» forklarte han og beskrev i detalj hvordan de skulle knekke hvert bein i kroppen hans.28 Vegret Skogen seg fremdeles for å fortelle alt han visste, ville de henge ham på en krok inntil han trakk sitt siste sukk. I smertetåken konstaterte Skogen med tilfredshet at ingen av sabotørene kunne være pågrepet. For i så fall ville gestapistene øyeblikkelig ha tatt ham hardt fatt og stilt ham konkrete spørsmål.

I Telemark ble leteområdet stadig utvidet. Hytter og setrer ble systematisk undersøkt og til dels brent eller vandalisert. Etter hvert deltok over 3000 tyskere og norske politi- og NS-hirdmenn i jakten.

Claus Helberg gikk rett på en tysk skipatrulje ved Skrykken mens han holdt på å fjerne alle spor etter sabotørene på hytter de hadde holdt til i. Han spurtet i vei på skiene mens tyskerne skjøt etter ham. Patruljen sakket akterut, unntatt en av forfølgerne, som begynte å ta innpå, særlig i nedoverbakker. Den ville jakten pågikk i flere timer før Helberg klarte å skyte tyskeren.29 Det begynte å mørkne, men han visste at de andre kunne følge sporene hans. Han satte derfor kurs mot et vann, der det var blankis. Før han rakk fram, ramlet han utfor et stup. Særlig venstre skulder og arm var hardt skadet, trolig brudd, og han var utslitt etter å ha tilbakelagt mange mil. Han kunne umulig klare seg i fjellet stort lenger. Han måtte ned til folk.

Av alle uheldige steder valgte Helberg å begi seg til Rauland. Der hadde rikskommissær Josef Terboven og SS- og politisjef Wilhelm Rediess nettopp vært, og bygda var full av tyskere på jakt etter sabotørene. Helberg innså at han ikke var i stand til å fortsette. Han oppsøkte en person han kjente, og sa at han hadde deltatt som kjentmann i letingen etter Vemork-sabotørene og hadde brukket armen. I huset var også ti tyske sanitetssoldater, som skulle overnatte der, og en av dem forbandt armen.

Neste formiddag skrev en tysk lege ut papirer på at han skulle gipses på sykehuset i Skien. Legen sørget også for skyss med en ambulanse til Dalen. Herfra hadde Helberg tenkt å ta kanalbåten til Skien, men den gikk først neste morgen. Han skrev seg inn på Bandaksli Turisthotell. Snart oppstod et svare styr. Terboven og Rediess med følge ankom, flere måtte gi fra seg rommene. og alle gjenværende ble forhørt. Ingen fant noen feil i de falske papirene til Helberg.

Grytidlig neste morgen ble alle hotellets norske gjester arrestert og de yngre av dem fikk beskjed om at de skulle bures inne på Grini. Grunnen var fornærmelig oppførsel mot den tyske okkupasjonsmakten. Under middagen kvelden før hadde to kvinner fra Oslo gitt tydelig uttrykk for at de ikke satte pris på å bli kommandert til å sitte ved rikskommissæren og SS- og politisjefens bord.30 Helberg hadde ikke noe annet valg enn å se an fluktmulighetene. Snart kom en buss, og han ble plassert bakerst, sammen med en av kvinnene som hadde fornærmet Terboven.

Etter mange timer begynte bussen å slite seg oppover Lierbakkene, og det var blitt mørkt. Vakten hadde nå satt seg bak hos den unge damen, og Helberg overtok hans plass foran. Helberg rev opp døren og stupte ut. Foran og bak bussen var vakter på motorsykkel, og en av dem kastet en håndgranat etter rømlingen. Den eksploderte bortenfor Helberg, som sprang videre. Plutselig kolliderte han i mørket med en mann som forskrekket tumlet ut av en utedo. Helberg kjente at noe traff ham i ryggen, det viste seg å være en ny håndgranat, som ramlet i bakken og eksploderte etter noen sekunder, men da var Helberg lenger unna.31 Splintene rammet den uheldige liermannen, som ikke ble dødelig såret. Vaktene pågrep ham, og dermed hadde Helberg forspranget han trengte. Han klarte å oppnå kontakt med en lege på Lier Asyl, som hjalp ham videre til Drammen sykehus. Der ble han skrevet inn under et nytt falskt navn, fikk god behandling og mye hvile. Snart var Claus Helberg på vei mot grensen.

I mellomtiden nådde Rønneberg og de fire andre sabotørene i hans følge fram til Sverige uten alvorlige hendelser, etter å ha krysset fem hoveddalfører gjennom fire fylker. Dermed hadde alle sabotørene sluppet unna.

I London tok statsminister Winston Churchill personlig kontakt med statsråden som Special Operations Executive og Kompani Linge sorterte under. Han ville forsikre seg om at nordmennene som hadde forpurret tyskernes dommedagsvåpen-planer mottok den heder de fortjente.32
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Alliert og fryktet

Fredag 12. mars 1943 befant Trygve Lie seg i lobbyen i Det hvite hus. Presidentens adjutant førte den norske utenriksministeren gjennom en kort korridor og inn i en annen. Adjutanten banket på, Trygve Lie steg inn i det ovale kontor og gjorde som han var blitt instruert. Han gikk fram til den hardt poliorammede Franklin D. Roosevelt, som forble sittende bak skrivebordet foran de tre høye vinduene ut mot rosehagen. Presidenten strakte ut hånden, hilste hjertelig og bød Lie stolen ved siden av skrivebordet. Samtalen mellom verdens mektigste mann og utenriksministeren fra det lille landet med en befolkning mindre enn halvparten av New Yorks kunne begynne.

Lie og de øvrige regjeringsmedlemmene hadde levd i landflyktighet i London siden de måtte rømme fra Norge forsommeren 1940. I nesten tre år hadde de vært ganske maktesløse vitner til tragedien som utspilte seg i hjemlandet. Tusener av nordmenn var kastet i fengsler. Den tyske okkupasjonsmakten gjorde Festung Norwegen mer og mer uinntagelig, lokket og tvang næringslivet innunder den tyske krigsindustrien og plyndret landet for naturressurser. Det var mangel på mat, medisiner, klær, koks, olje og alt annet som trengtes. Lie var nå i Det hvite hus for å få amerikansk hjelp – både på kort og på lang sikt. Roosevelt forsikret Lie om at han ville gjøre alt han var i stand til for å hjelpe det norske folk gjennom et opplegg via nøytrale Sverige. Lie skjønte på Roosevelt at dette var noe kronprinsesse Märtha hadde snakket med ham om. Hun bodde like utenfor Washington og var presidentens foretrukne selskapsdame. I 1942 hadde de møttes på 65 av årets dager.33

Presidenten dvelte også lenge ved den norske handelsflåten, som var så viktig for de alliertes krigføring. Nærmere hundre norske skip var blitt senket, nesten ti prosent av tonnasjen. Når nybyggingen startet for fullt etter krigens slutt, skulle Norge få samme andel av den samlede verdenstonnasje som før krigsutbruddet, lovet Roosevelt. USA ville bistå med rimelige lån. Var nedbetaling over 20 år ok? Lie svarte at presidentens tilbud var så tiltalende at han ba om tillatelse til å informere regjeringen. Det var greit, sa Roosevelt, men ikke et ord til avisene. Hans politiske motstandere i Kongressen anklaget ham hele tiden for å bruke altfor mange dollar og soldater i Europa. Andre forberedte saker ble også drøftet.

Staben til presidenten hadde instruert Trygve Lie nøye om at han var tildelt 30 minutter. Roosevelt gjorde imidlertid ingen mine til å ville avvikle møtet innenfor avtalt tid. To ganger stakk adjutanten hodet inn for å signalisere at Lie måtte forlate det ovale kontor. Lie visste at den kinesiske utenriksministeren ventet på å få slippe inn, men presidenten viftet bare adjutanten vekk. Til slutt reiste Lie seg for å gjøre det lettere for presidenten å avslutte møtet. Roosevelt ba ham sette seg igjen. Han hadde enda en sak han ønsket å drøfte med Norges utenriksminister, sa han.

Lie registrerte hvordan presidenten skrudde opp sin berømte sjarm enda noen hakk. «Russerne hadde i lengre tid antydet at de gjerne ville ha en bedre forbindelse til Atlanterhavet enn de nå hadde,» begynte presidenten.34 En oppskaket Lie prøvde å summe seg. Han visste at den sovjetiske utenriksministeren Vjatsjeslav Molotov hadde hatt møter med Roosevelt. Lie forsøkte å presse presidenten til å være mer konkret. Hvilke havner og jernbaner var det russerne ønsket seg? Etter hvert nevnte Roosevelt Narvik i Nordland. Det andre stedet, forstod Lie, var Skibotn i Lyngenfjorden. Roosevelt mente Ofotbanen «måtte føres videre gjennom Finland til Leningrad».

Trygve Lie registrerte hvordan Roosevelt satte inn enda mer overtalelsesevne da han observerte sin gjests avvisende reaksjon. Presidenten forsikret at han ville arbeide for et kompromiss, som ville imøtekomme både Kremls behov og tok hensyn til Norge. Havnene kunne administreres som «frihavner» av representanter for De forente nasjoner, organisasjonen i støpeskjeen som Roosevelt så for seg skulle sikre verdensfreden etter krigens slutt. Trygve Lie sa rett ut at han «var ubehagelig overrasket, for ikke å si sjokkert …».

Roosevelt tilkalte generaladjutanten sin før Lie fikk lov til å gå. Adjutanten fikk beskjed om å sette opp et nytt møte med den norske utenriksministeren.

Trygve Lie tumlet ut av Det hvite hus og sendte straks et iltelegram til statsminister Johan Nygaardsvold. Han konstaterte at dette er «det mest alvorlige regjeringen har stått overfor siden den kom til England».35 Vi «må på enhver måte motarbeide de russiske bestrebelser,» slo Lie fast. Nå gjaldt det å avklare hvor britene stod i denne saken. Lie foreslo å konfrontere Winston Churchill selv.

Lie visste at Churchill hadde hatet kommuniststyret i Kreml siden bolsjevikenes statskupp i 1917. Den gang sendte både Storbritannia og USA soldater og våpen for å støtte de «hvite» mot de «røde» under den fire år lange borgerkrigen som etterfulgte revolusjonen i Russland. Likevel inngikk Churchill og Roosevelt en alliertpakt med Josef Stalin etter Hitlers angrep på Sovjetunionen sommeren 1941. Dermed var også det frie Norges regjering i allianse med Sovjetunionen. Dette utnyttet selvsagt Vidkun Quisling i sin propaganda. Nylig hadde han hamret inn i det norske folk at hvis «forræderpolitikerne» i London gjenvant makten, ville de overgi Nord-Norge til russerne. Terboven hadde vært enda mer konkret i en tale som nylig var blitt gjengitt i norske aviser. Det har alltid vært de russiske herskeres drøm å sikre seg de isfrie havnene i Nord-Norge, framholdt rikskommissæren.36

De sovjetiske styrkene stod knappe 70 kilometer fra den norske grensen, i Litsadalen på Kolahalvøya, der de hadde klart å stanse tyskerne under invasjonen sommeren 1941.

Tanken på at Den røde armé kunne starte en motoffensiv som gikk helt inn i Finnmark og kanskje enda lenger, hadde plaget kongen, Nygaardsvold og Lie nesten like lenge. Under en lunsj med Churchill og Eden i februar 1942 hadde Nygaardsvold og Lie luftet sin uro for hva Stalin kunne finne på i Norge ved en frigjøring av Nord-Norge. Russerne måtte ikke komme «inn på norsk område uten at allierte styrker, helst bestående av både engelskmenn, amerikanere og nordmenn, var til stede,» betonte de to nordmennene.37 Kronprins Olav fulgte opp enda mer direkte overfor USA i et brev til president Roosevelt. Han advarte om at det var «stor risiko for at Russland ønsker å (…) annektere en stor del av Nord-Norge for alltid».38

Straks Trygve Lies alarmerende telegram om møtet med Roosevelt i Det hvite hus 12. mars 1943 nådde Johan Nygaardsvold i London, ble også kong Haakon orientert. Han hadde sterke grunner til å engste seg for bolsjevikstyret i Moskva. Etter revolusjonen ga Lenin ordre om at kong Haakons fetter, tsar Nikolai, tsarinaen, deres fem barn og andre i tsarfamilien skulle myrdes. Da Stalin manet folket til kamp mot de tyske angriperne sommeren 1941, hevdet han at Hitler ville gjeninnføre tsarismen og gjøre folket til slaver under tyske prinser og baroner.39 Etter denne talen skrev kong Haakon til sin kusine, den myrdete tsarens søster. Han håpet at det russiske folk ville vende våpnene mot sine egne undertrykkere etter at de nazistiske og kommunistiske ideologene hadde vært «behjelpelige med å ødelegge hverandre …».40

I denne nye krisesituasjonen i mars 1943 instruerte kong Haakon kronprinsen, som på dette tidspunktet befant seg i Washington, om å overbringe presidenten en personlig meddelelse fra Norges konge. Presidenten skulle vite at hans uttalelser «har gjort meg meget ondt».41 Sønnen måtte forklare Roosevelt at kong Haakon umulig kunne «se mitt folk i øynene ved tilbakekomsten hvis vi ikke vinner Norge tilbake slik som vi forlot det».

I likhet med kronprinsesse Märtha hadde kronprins Olav en unik tilgang til hollandskættede Roosevelt, som likte å omgås kongelige. To dager etter Trygve Lies samtale med presidenten var kronprinsparet gjester i en privat middag i Det hvite hus. Kronprins Olav tok saken opp med Roosevelt, som uttalte seg «meget beroligende,» russerne hadde ikke fremmet noe krav om norske frihavner.42

Elleve dager etter sitt første besøk ble Trygve Lie på ny ført inn i det ovale kontor. Denne gangen var han tilgodesett med kun fem minutter, presiserte adjutanten. Lie hadde utstyrt seg med kart og tall som blant annet viste de svære avstandene mellom Leningrad og Narvik. Han kom ikke langt i sine utlegninger før presidenten avbrøt ham. Roosevelt avdramatiserte nå det hele. Britenes utenriksminister Anthony Eden hadde nylig vært i Washington, og han kjente ikke til at russerne skulle ha krevd fri tilgang til nordnorske havner, bedyret Roosevelt.43 Presidenten innrømmet dog at saken var blitt nevnt under en samtale mellom ham og Churchill tidligere, i tilfelle russerne skulle komme med slike krav. Men hvorfor hadde presidenten brakt dette spørsmålet på bane overfor Norges utenriksminister, undret Trygve Lie. Det var for å høre den norske regjeringens mening, forklarte Roosevelt. Han var svært opptatt av at saken ikke måtte lekke ut til offentligheten.

Tilbake i London møtte Trygve Lie den polske eksilregjeringens utenriksminister. Lie konfronterte ham med påstander om at polakkene skulle ha foreslått å tilby russerne isfrie havner i Norge mot at Stalin ble langt mer tilbakeholden i Østersjøen. Den polske utenriksministeren betrodde sin norske kollega at han for et år siden hadde vært i Det hvite hus. Der hadde Roosevelt helt på eget initiativ begynt å snakke om de store nasjonenes transportbehov etter krigen. Og i den forbindelse hadde presidenten nevnt sovjetisk tilgang til Narvik.44 Dette kunne polakken faktisk bevise.

Snart satt Lie overfor sin britiske kollega, Anthony Eden. Han bedyret at verken russere eller andre hadde fremmet krav overfor Churchill eller ham om bruk av norske havner. Og et slikt krav ville aldri få støtte av den britiske regjeringen, forsikret Eden.

Dermed var ballen tilbake hos verdens mektigste mann.

Trygve Lie var fullt på det rene med at Churchill og Roosevelt måtte holde seg inne med Stalin. De vestalliertes skrekkscenario var at Stalin og Hitler sluttet fred og igjen delte Sentral-Europa mellom seg, slik de hadde gjort i en hemmelig avtale i 1939.

Stalin på sin side mistenkte Storbritannia og USA for å ha en overordnet plan om å la kommunistene og nazistene tilintetgjøre hverandre på Østfronten. Helt fra sommeren 1941 hadde Stalin derfor bedt britene og amerikanerne invadere tyskokkuperte Frankrike, for å tvinge Hitler til å kjempe også på en vestfront slik at han ville måtte lette på presset mot Den røde armé. Churchill og Roosevelt lovet og lovet, men utsatte å angi noe tidspunkt for invasjonen.

Til slutt måtte Churchill reise til Moskva og forsøke å reparere tillitsforholdet. Vestmaktene var ennå ikke sterke nok, forklarte den britiske statsministeren. Stalin hånet ham. Britene «kan ikke vente å vinne krigen hvis dere er redde for tyskerne og uvillige til å løpe en risiko».45 Churchill ble så fornærmet at han truet med å reise hjem. «Den røde armé bærer mesteparten av byrden i krigen mot Hitlers Tyskland,» gjentok en bitter Stalin, som sant var, noe senere.46 Langs Østfronten kjempet Den røde armé alene mot 3,3 millioner tyskere, minnet han Churchill og Roosevelt på.

Johan Nygaardsvold, Trygve Lie og de andre medlemmene i regjeringen fortsatte å spørre seg: Hvor langt kunne Roosevelt og Churchill gå for å imøtekomme Stalin?

OPS/image/logo.jpg
A GYLDENDAL





OPS/image/cover.jpg
- Formidlingskunst av ypperste klasse. ROY JACOBSEN

INGAR SLETTEN KOLLOEN

>~ HVIS VI
OVERLEVER

/ A cvipenpar ) \





